
 

فاضلاب دزدی!
روز گذشته خبر رسید که در مشهد فاضلاب بیمارستانی 
را وارد اراضی کشاورزی کرده اند که این فاضلاب فوق العاده 
خطرناکتر از فاضلاب شهری است و گفتنی ست ۷هزار هکتار 
را با چنین فاضلاب به شدت خطرناکی زیر کشت بردند که 
بخشی از مواد غذایی مردم را در خراسان رضوی و نقاط دیگر 

تامین می کند!
محمد درویش، فعال محیط زیست درباره فاضلاب دزدی 
در مشهد به انتخاب گفت: اتفاقی که در مشهد رخ داده، 
قدمتی بیست ساله دارد و در این شدت ندیده بودم، این بود 
که فاضلاب بیمارستانی را هم وارد اراضی کشاورزی کرده اند 
که این فاضلاب فوق العاده خطرناکتر از فاضلاب شهری است. 
همچنین فاضلاب چرمشیر که وارد کشف رود می شود. حتی 
لوله بتنی فاضلاب خامی که به سمت تصفیه خانه مشهد 
می رود، آن لوله بتنی را با دریل سوراخ کردند و با موتورپمپ 
آب فاضلاب را برداشت می کنند و به فروش می رسد و حتی 
مدیران تصفیه خانه گفتند اینقدر به ما کم می رسد به لجن 
برخوردیم. به گفته او بی توجهی به خطرات محیط زیستی 
در استفاده از فاضلاب ها، منجر به ایجاد بحران هایی در زمینه 
سلامتی شهروندان خواهد شد. مشهد یکی از نقاطی است 
که این روزها استفاده از فاضلاب خام و حتی دزدی آب 
جنجال های قابل توجهی به راه اندازه است، اگرچه پس از 
اعتراض فعالان محیط زیستی جلو آن گرفته شد اما تکرار این 

تجربه امری امکان پذیر است. 
درویش، فعال محیط زیست، درباره خطرات ناشی از 
استفاده از فاضلاب خام در کشاورزی، گفت: مسئله استفاده 
از فاضلاب خام در کشاورزی سابقه طولانی دارد و بیشتر 
از هرجایی در جنوب تهران، سال هاست که این اتفاق رقم 
می خورد و برخی مطالعاتی که سازمان تحقیقات کشاورزی 
ایران انجام داده نشان می دهد که در دهه هشتاد میزان 
سرب موجود در پیازی که از جنوب تهران برداشت می شود 
8 برابر حد استاندارد است. حتی برخی از اقلامی که الان 
مانند د.د.ت ممنوع شده در برخی از اقلام کشاورزی دیده 
می شود. اگر خاطرتان باشد در زمان دولت میرحسین 
موسوی بحث آلودگی سبزی های جنوب تهران جنجال 
بزرگی به پا کرد و هرچند گاهی در استان فارس و اصفهان 

هم شاهد هستیم. 
درویش درباره عمل شهروندان در مواجهه با محصولات 
آلوده کشاورزی گفت: شهروند وقتی آگاه نباشد فکر می کند 
در حال خوردن سبزی تازه است اما وقتی مردم بدانند باید 
به شورای شهر و کمیته محیط زیست فشار بیاورند و مطالبه 
کنند. این گزارش ما باعث شد ماموران حراست و بازرسی 
فضای دزدی فاضلاب را جمع کرده اند. مردم نباید ناامید 

شوند و باید مطالبه کنند تا اتفاقات خوب انجام شود. 

لباس بیماران در اتاق عمل اسلامی  شود
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر کشور گفت: 
رسیدگی به شکایت ها و نارضایتی های مردم از دستگاه های 
اجرایی یکی از مهم ترین مواردی است که این ستاد به 
عنوان یک امر به معروف مهم دنبال می کند.حجت الاسلام 
محمدحسین طاهری آکِردی افزود: ستاد امربه معروف و نهی 
از منکر به حیطه وظایف تخصصی و کارشناسی ادارات ورود 
نمی کند اما پیشنهادهای خود را برای رضایت بیشتر مردم 
ارائه می کند.او ادامه داد: سازمان های مختلفی با ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر همکاری می کنند که یکی از موارد 
آن همکاری خوب سازمان تامین اجتماعی برای طراحی ۱۲ 
مدل لباس جراحی اسلامی بیماران در اتاق عمل است تا 

حدود شرعی رعایت شود. 
حجت الاسلام آکردی اضافه کرد: یکی دیگر از مواردی که 
با کمک این ستاد حل شد، انباشت زباله در یکی از شهرهای 
مازندران بود که با گزارش ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
و دستور مستقیم رئیس جمهور، این مشکل در کمتر از 4 
روز حل شد و مردم منطقه موردنظر خوشحال شدند.دبیر 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر با اشاره به پیگیری ها برای 
راه اندازی رشته امر به معروف و نهی از منکر در دانشگاه ها نیز 
گفت: کد برخی تک درس ها گرفته و نهایی شده و برنامه ریزی 

برای گرفتن کد رشته نیز ادامه دارد. 

لبنیات
   از ابتداي سال تاکنون قیمت  لبنیات چندین بار افزایش 
یافته است و نظارت دقیقی  بر قیمت  این اجناس صورت 
نگرفته است. با توجه به اینکه خوردن لبنیات براي افراد 

ضروري است بهتر است که قیمت آن  مناسب  باشد.
یک شهروند از تهران

جمع آوری موش ها
از شهرداری ها تقاضا داریم براي ریشه کن کردن موش ها 
فکر اساسي صورت گیرد. افزایش بیش از حد موش ها  
درمناطق شهرداری علی الخصوص در مناطق جنوب شهر 

باعث آزار شهروندان و بیماری می شود.
اکبری از تهران

گرانی میوه
براي خرید میوه به هر یک از مغازه ها  که مراجعه مي کنیم 
قیمت ها بسیار گران است و وقتي علت آن را از آنها مي پرسیم 
مي گویند تا زماني که دست واسطه ها و دلال ها از میادین 
میوه و تره بار و کرایه حمل میوه کوتاه نشود، وضع از این 
بهتر که نخواهد شد هیچ، بدتر هم می شود! چرا مسئولان 
براي ارزان شدن کالاهاي اساسي و مورد نیاز مردم اقدامي 
انجام نمي دهند؟ چرا باید شاهد گراني افسارگسیخته و بدون 
ضابطه در عرضه میوه که در کشور توسط کشاورزان تلاشگر 

تهیه مي شود، باشیم؟
تاجیک از تهران

آرمان ملی: روز گذشته شهری باقی نمانده بود که 
رسانه ها نامش را در زمره آلوده ها قرار نداده و نگویند که 
برای کدام گروه ها ناسالم و زیان آور است و بعد هم خبری از 
تعطیلی و غیرحضوری شدن مدارس را پشت بندش نکنند. 
از تهران و اصفهان و شیراز و تبریز تا خوزستان و البرز و 
شهرها و استان های دیگر. امروز هم بی شک هوای این 
مناطق آالوده هستند و شاید بر شمارشان اضافه هم شده 
باشد. در مورد تهران که گفته شد هوای آن تا چهارشنبه 
آلوده است و حتی پیش بینی شد آخر هفته باران به صورت 

رگبار هم ببارد. 
روز یکشنبه که هوا مثل روز گذشته و روزهای پیش 
از آن در آلودگی افسارگسیخته ای به سر می برد یکی از 
اعضای شورای شهر تهران، در واکنش به انکارهای مازوت 
سوزی که مسبب آلودگی هوا هستند، گفت که دو نیروگاه 
در تهران مازوت سوزی می کنند و روز گذشته از دو نفر 
نماینده مجلس، یکی تلویحا انکار کرد و گفت اگر هم مازوت 
نباشد، گازوئیل هست و ضرر سوختنش بیشتر از مازوت 
نباشد، کمتر از آن نیست. یکی دیگر هم مازوت سوزی را 
تایید کرد و گفت مسئولان خودشان می دانند دارند مازوت 
می سوزانند و از بی نقشی خودشان حرف زد و اینکه تنها 
کاری که از دست نماینده های مجلس در خصوص آلودگی 
هوا برمی آید، همین تذکر به رئیسی و طرح سوال است و 

بس!
به صحبت های این دو نماینده خواهیم پرداخت اما 
این سوال هم مطرح می شود که آیا میزان تاثیرگذاری 
نمایندگان مجلس و کارایی آن ها در امور مملکتی و مملکت 

داری تا این حد است؟
و یک اشاره دیگر اینکه در روز گذشته و روزهایی که هوا 
آلوده است، انتظار برای انجام کاری از سوی مسئولان و 
اقدامی که به صورت ضرب الاجل جواب بدهد، ساخته نیست 
چراکه حتی سیستم های سنجش آلودگی هوا با خرابی و 
قطعی هایی مواجه شده اند! در واقع ایستگاه های سنجش 
آلودگی هوای تهران برخی ساعات از چرخه خارج شده اند 
و شهرداری، دلیلش را تعمیرات برخی قطعات برای بهبود 

وضعیت کارکرد دانسته. 
محمدمهدی میرزایی قمی، مدیرعامل شرکت کنترل 
کیفیت هوا شهرداری تهران، گفت: خوشبختانه در 
سال های اخیر نسبت به سال های گذشته تعداد ایستگاه ها 
افزایش یافته و پوشش مناسبی را برای پایش آلودگی هوای 

شهر تهران فراهم ساخته است. 

 مازوت نباشد، گازوئیل است
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس روز گذشته به ایلنا 
گفته: شاید آن مازوت سوزی که می گویند نیست، واقعا 
هم نباشد اما گازوئیل یا سوختی که الان دارد استفاده 
می شود آن استاندارد لازم را ندارد و تقریبا معادل همان 

مازوت است. 
مساله  »مطرح شدن  با  رابطه  در  عباسی  علیرضا 
مازوت سوزی با توجه به شدت آلودگی هوا و اینکه برخی 
مسئولان می گویند مازوت سوزی در تهران نداریم«، توضیح 
داده: دو سال قبل چنین بحثی درخصوص نیروگاه شهید 
منتظرقائم فردیس نیز مطرح شده بود، گزارش ها و بحث ها 
کاملا با اطمینان و متقن بود که در آنجا مازوت سوزی 
می شود ولی ما رفتیم آنجا بازدید کردیم، مازوت بود اما 
مخازن مازوت پلمب بود، پلمب دستگاه قضائی هم بود که 
تقریبا دو سالی از انجام آن می گذشت ولی یک تصمیمی را 
همان موقع ها گرفتند که این مازوت بالاخره در این مخازن 
آمده و دارد نگهداری می شود درنتیجه در روزهایی که 
آلودگی هوا نیست یا کمتر است یک مقداری مصرف کنند 

تا به مرور زمان این مازوت های مخازن تمام شود. 
نماینده مردم کرج در مجلس اینطور ادامه داده که »من 
می خواهم این را عرض کنم که گازوئیلی هم که الان در 
نیروگاه ها دارد استفاده می شود این گازوئیل هم چندان 
استاندارد نیست، یعنی شاید بتوانیم بگوییم معادل مازوت 
است و بعضی وقت ها گوگرد آن چند ده برابر حد استاندارد 
است. بنابراین شاید آن مازوت سوزی که می گویند نیست 
واقعا هم نباشد اما گازوئیل یا سوختی که الان دارد استفاده 
می شود آن سوخت استاندارد لازم را ندارد و تقریبا همان 

کار مازوت را می کند.«
عباسی در پاسخ به سوالی درخصوص راهکارهای حل 
این معضل، گفته: ما باید به سمت سوخت استاندارد برویم، 
حالا ممکن است یک زمانی کمبود داشته باشیم اما برای 
آن زمان باید برنامه ریزی کنیم و به سمت آن حرکت کنیم، 
یک وقتی ممکن است بگوییم چون کمبود سوخت داریم 
هر سوختی را استفاده کنیم خب این مقطعی است و یک 
زمانی شاید به اجبار این کار را بکنیم اما نه اینکه یک رویه 

شود و همیشه این کار را بکنند. 
لبرز در مجلس در پاسخ به  عضو مجمع نمایندگان ا

سوالی درخصوص جا به جایی نیروگاه های مازوت سوز، 
گفت: قاعدتا یک راه همین انتقال است اما راه دیگر این 
است که این ها سیکل نیروگاه را تغییر دهند یعنی منبع 
سوخت را عوض کنند. یک زمانی ممکن است انتقال نیروگاه 
از شهر به خارج از شهر هزینه بالایی داشته باشد خب در 
چنین شرایطی با استاندارد کردن سوخت آن و جایگزینی 
سوخت می توانند آن را تغییر دهند، ولی بعضی از نیروگاه ها 
که دیگر هیچ راهی نداشته باشد تنها راه حل مشکل آن 

جابه جایی است. 

  غیر از تذکر و سوال، کاری نمی توانیم بکنیم
محمدحسن آصفری، نماینده مجلس هم درباره مازوت 
سوزی و انکار برخی مسئولین گفته: کسانی که انکار کردند 
خودشان می دانند که بیش ترین آلودگی را در کشور مازوت 
سوزی ایجاد می کند. وقتی نیروگاه های ما از مازوت استفاده 
می کنند آلودگی راتشدید می کنند و بعد از خودرو ها مازوت 
سوزی بیش ترین تاثیر را در آلودگی هوا دارد. بایدیک اقدام 
جدی در اینباره صورت بگیرد، چون این مسئله مهم است 
و نمی توان به سادگی ازکنار آن رد شد. اینکه کسی بخواهد 
مازوت سوزی را انکار کند، بهترین داور مردم هستندکه از 

کنار نیروگاه ها عبور می کنند. 
او در ادامه درباره تذکر مجلس نسبت به ترک فعل در 
حوزه آلودگی هوا اشاره کرده: ما غیر از تذکر به رئیس جمهور 
و سوال از وی کاری نمی توانیم انجام دهیم. در برنامه هفتم 
آوردیم که دولت نسبت به استاندارد کردن سوخت ها ملزم 
شود و شاهد کم شدن آلودگی باشیم. درباره ترک فعل ها 

نیز تذکر دادیم. 
به گفته آصفری: اخیرا و یک هفته پیش چند باری به 
دولت تذکر دادیم. باید سازمان محیط زیست نسبت به 
این مسئله پاسخگو باشد و اقدام حقوقی در این قضیه انجام 
دهند و نسبت به برخورد با مجموعه های متخلف صورت 

بگیرد تا تکلیف مازوت سوزی مشخص شود. 
امروز بسیاری از مدارس کشور، تعطیل و غیر حضوری 
هستند، ادارات هم که بنا شده به تصمیم مدیران تعطیل 
باشند یا نباشند که در اکثر مواقع یا تقریبا همه موارد، 
تعطیل نبودند. مشخص نیست این راه قرار است به کجا 
ختم شود در حال حاضر، مردم در حال تحمل شرایطند تا 
تقدیر چه رقم بزند برای آن ها و برای شهر و استان محل 

سکونت شان. 

9اجتماعی سال پنجم
شماره 1712

سه شنبه 
1402 .09 .14
21جمادی الاول 05/1445دسامبر 2023

a r m a n m e l i . i r

 88105007 

سفره مردم
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

در ادامه روزهای آلوده، از دو نفر نماینده مجلس، یکی مازوت را تلویحا انکار کرد و دیگری مورد تایید قرار داد!

غیر از تذکر و سوال، کاری نمی توانیم بکنیم

 شکایت شهرداری
 از مجموعه سعدآباد 

رئیس شورای اسلامی شهر تهران از شکایت 
شهرداری تهران از مجموعه سعدآباد جهت 

قطع درختان این مجموعه خبر داد. 
مهدی چمران روز دوشنبه در خصوص قطع 
درختان مجموعه سعدآباد و انتشار تصاویری 
در فضای مجازی مبنی بر تداوم قطع درختان 
این مجموعه، افزود: از ادامه دار بودن این 
روند مطلع نیستم اما از شهردار منطقه یک 
خواهیم خواست که از محل بازدید کند.او با 
بیان اینکه اخطارهای لازم به مجموعه کاخ 
سعدآباد داده شده است، اظهار کرد: پس از 
مطرح شدن موضوع، به شهرداری اعلام کردیم 
که به مجموعه سعدآباد اخطار دهد و از این 
مجموعه شکایت کند.رئیس شورای اسلامی 
شهر تهران تأکید کرد: شهرداری تهران از 
مجموعه کاخ سعدآباد شکایت کرده و حتی از 
بنده نیز درخواست شد که شکایت را امضا کنم 
اما در حال حاضر شکایت شهرداری منطقه 

برای پیگیری موضوع کفایت می کند. 

اینترنت همراه گران شود
معاون تجاری و امور مشتریان شرکت 
مخابرات ایران گفت: سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی باید تعرفه های اینترنت به 
ویژه تلفن همراه را منطقی کند که این تعرفه 
متناسب سازی شود تا کاربر وقتی در محلی 
حاضر می شود، از اینترنت ثابت استفاده کند. 

داوود زارعیان پیرامون گسترش و توسعه 
شبکه فیبرنوری در شرکت مخابرات و پیشنهاد 
برای تشویق مشترکان به استفاده از این شبکه، 
گفت: برای استفاده از فیبر نوری دو اتفاق مهم 
باید رخ دهد، یکی توسط دولت و سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و یکی 
توسط سایرین که شامل اپراتور ها و شرکت ها 
می شود.  به نقل از شرکت مخابرات، وی افزود: 
اگرچه سرمایه گذاری در بخش اینترنت ثابت 
برای اپراتور ها )کاربرها( سنگین تر از اینترنت 
همراه است، اما تفاوت چندانی بین تعرفه های 
اینترنت ثابت و همراه وجود ندارد، لذا مردم 
ترجیح می دهند از اینترنت همراه که در 

دسترس تر است، استفاده کنند. 
وی گفت: تفاوت جدی بین قیمت اینترنت 
همراه و ثابت نیست و مردم به همین دلیل 
بیشتر ترجیح می دهند از اینترنت همراه که در 
دسترس تر است استفاده کنند و از طرف دیگر 

سرمایه گذاری در بخش ثابت گرانتر است. 

آمار کنکوری ها 
از یک میلیون گذشت

علیرضا کریمیان اظهار کرد: ثبت نام در 
نوبت اول آزمون سراسری سال ۱4۰۳ و آزمون 
رشته های تحصیلی پردیس های دانشگاه 
فرهنگیان و تربیت دبیر شهید تا روز چهارشنبه 
۱۵ آذر ماه جاری ادامه دارد.  وی با بیان اینکه 
بیش از یک میلیون داوطلب در نوبت اول 
کنکور ۱4۰۳ ثبت نام کردند، گفت: نوبت اول 
آزمون سراسری و آزمون متقاضیان رشته های 
تحصیلی پردیس های دانشگاه فرهنگیان و 
تربیت دبیر شهید رجائی در روزهای پنجشنبه 
و جمعه ۶ و ۷ اردیبهشت ماه سال ۱4۰۳ 
برگزار خواهد شد.  مشاور رئیس سازمان 
سنجش آموزش کشور با تأکید بر ضرورت 
توجه و مطالعه دقیق اطلاعیه های منتشر 
شده در درگاه اطلاع رسانی این سازمان و 
دفترچه راهنمای ثبت نام در آزمون سراسری، 
خاطرنشان کرد: بر اساس آخرین اصلاحات 
دفترچه راهنمای ثبت نام و شرکت در آزمون 
سراسری و آزمون اختصاصی پذیرش دانشجو- 
معلم در دانشگاه فرهنگیان حداکثر سن 
مجاز برای ورود به دانشگاه فرهنگیان از ۲۲ 
سال به ۲4 سال تمام اصلاح شد که ضرورت 
دارد متقاضیان آزمون دانشگاه فرهنگیان 
که دارای ۲4 سال سن )مبنا اول مهرماه هر 
سال تحصیلی( هستند در زمان تمدید شده 
در آزمون اختصاصی پذیرش دانشجو- معلم 

دانشگاه فرهنگیان ثبت نام کنند. 

 عابران پیاده هم مقصر 
شناخته شوند

اداره  سرهنگ رابعه جوانبخت، رئیس 
تصادفات پلیس راهور تهران بزرگ با اشاره 
به این پرسش که آیا عابران پیاده می توانند 
در تصادفات مقصر شناخته شوند، افزود: بله 
عابران پیاده هم در برخی از تصادفات مقصر 
شناخته می شوند، چرا که اگر از محل هایی که 
طبق آیین نامه تردد آن ها را ممنوع کرده است 
عبور نمایند سهم تقصیر می گیرند.  او بیان 
داشت: نکته مهم در این قضیه این است که 
4۵ درصد از متوفیان عابر پیاده در شهر تهران 
مقصر شناخته شده اند، در واقع 4۵ درصد از 
عابرانی که تصادف آن ها فوتی شده است در 
شهر تهران سهم تقصیر گرفته اند و این موضوع 
نشان دهنده آن است که نه تنها این افراد مقصر 
هستند بلکه آمار بالایی را هم نشان می دهد که 
توسط همکاران بنده در کروکی ترسیم و در 

پرونده قضائی آن ها نیز ثبت شده است. 
رئیس اداره تصادفات پلیس راهور تهران 
بزرگ ادامه داد: این موضوع نشان می دهد که 
عابران پیاده ما در برخی موارد بسیار بی احتیاط 
هستند و این آمار به خوبی این مهم را نشان 

می دهد. 

میانگین سال های  ۲۰۲۲ -۲۰۲۰نشان می دهد؛ 

ایران در شاخص های شادی در رتبه ۱۰۱ قرار دارد 
گزارش مربوط به شاخص شادی، به 
صورت سالانه توسط موسسه گالوپ منتشر 
می شود. این شاخص، از ۶ نماگر اصلی 
برای اندازه گیری میزان شادی در کشور ها 
استفاده می کند. سطح درآمد، سلامت، 
داشتن شخصی که بتوان روی آن حساب 
کرد، آزادی برای انتخاب های اساسی 
زندگی، سخاوت و ادراک فساد از مواردی 
هستند که نقش کلیدی در شاخص شادی 
ایفا می کنند.  تجربه یک زندگی سالم، یکی 
دیگر از نماگر های موسسه گالوپ برای 
اندازه گیری شاخص شادی است. سلامت 
روان، یکی از عوامل بسیار مهم در تجربه 
یک زندگی خوب به شمار می رود. از سوی 
دیگر، سلامت روان تأثیر مهمی بر روی 
شاخص های حوزه سلامت مانند امید به 
زندگی دارد.  با در نظر گرفتن میانگین 
سال های -۲۰۲۰ ۲۰۲۲، ایران در شاخص 
شادی در بین ۱۳۷ کشور موجود در این 
رتبه بندی، در جایگاه ۱۰۱م قرار دارد. 
امتیاز ایران در این گزارش، 4.8۷۶ عنوان 

شده است. 
نابرابری در احساس شادی بین دهک های 
مختلف جامعه نیز وجود دارد. به طور کلی، 
دهک های بالایی در یک جامعه وضعیت 
بهتری از دیدگاه شاخص شادی دارند. 
موسسه لگاتوم، در شاخصی به بررسی 
شکاف شادی بین نیمه ثروتمند و نیمه 
فقیرتر جامعه پرداخته است. طبق این 
شاخص، ایران جایگاه ۶۶ از بین ۱۳۷ کشور 
موجود در این رتبه بندی را دارد. البته باید 
توجه داشت شکاف بیشتر شادی بین دو 
نیمه ثروتمند و فقیرتر جامعه، لزوما بیانگر 
نابرابری و شرایط نابسامان اقتصادی در یک 

کشور نیست. 
از نظر درآمد سرانه، ایران در جایگاه ۶۶در 
بین ۱۳۷ کشور موجود در این رتبه بندی 
قرار دارد. البته باید توجه داشت همان طور 
که در مقدمه این یادداشت گفته شد، معیار 
صحیح تر برای مقایسه درآمد سرانه کشور ها 
با یکدیگر، تعدیل آن بر اساس شاخص 

قدرت خرید است. 
از نظر حمایت اجتماعی، ایران در جایگاه 
نود و دوم در بین ۱۳۷ کشور موجود در این 
رتبه بندی قرار دارد. امتیاز ایران در این 

گزارش، ۰.۷۷8 عنوان شده است. 
از نظر شاخص تجربه زندگی سالم، ایران 
در رتبه 8۵ قرار دارد. می توان از دید این 
شاخص، ایران را در جایگاه کشور های میانه 
در نظر گرفت. همچنین طبق این شاخص، 
مردم ایران تجربه سالم تری در مورد زندگی 
نسبت به کشور های امارات، عربستان و عراق 
دارند. در بین سایر همسایگان، کشور های 
ارمنستان و ترکیه وضعیت بهتری نسبت 
به ایران دارند.  شاخص سخاوت را می توان 
نقطه قوت ایران در زمینه شاخص شادی 
دانست. از نظر شاخص سخاوت، ایران در 
جایگاه 44 قرار دارد. همچنین وضعیت 
ایران در این شاخص با اختلاف از کشور های 
امارات، عربستان، عراق، ترکیه و ارمنستان، 
به عنوان کشور های همسایه بهتر است.   به 
طور کلی، شاخص شادی در ایران در پایان 
سال ۲۰۲۲، نسبت به سال ۲۰۰۵ نزولی 
بوده است. امتیاز ایران در سال ۲۰۲۲ برابر 
با 4.۹۷، و در سال ۲۰۰۵ برابر با ۵.۳ گزارش 
شده که بیانگر کاهش ۶.۲۳ درصدی است. 
بیش ترین میزان شاخص شادی در این 
بازه زمانی، در سال ۲۰۰۷ تجربه شده 

است. امتیاز شاخص شادی در این سال 
۵.۳۳ است.  از سوی دیگر، کمترین میزان 
شاخص شادی در این بازه زمانی، در سال 
۲۰۱8 تجربه شده است. امتیاز شاخص 
شادی در این سال 4.۲۷ است.  بیش ترین 
ضربه به شادی ایرانیان در سال ۲۰۱8 اتفاق 
افتاده است. این سال همزمان با موج جدید 
تحریم های آمریکا و مشکلات اقتصادی 
است. در این سال، امتیاز شاخص شادی 
حدود ۹.۳ درصد نسبت به سال پیش از آن 
کاهش یافته است. پس از آن، بیش ترین 
کاهش در شادی ایرانیان در سال ۲۰۱4 

اتفاق افتاد است. 
پس از آن، بیش ترین کاهش در شادی 
ایرانیان در سال ۲۰۱۱ اتفاق افتاد است. 
در این سال نیز تحریم ها علیه ایران شدت 
گرفته، و کشور با مشکلات اقتصادی دست و 

پنجه نرم کرده است. 
در  بهبود  بیش ترین  دیگر،  سوی  از 
وضعیت شاخص شادی در سال های ۲۰۱۹ 
و ۲۰۱۳ اتفاق افتاده است. امتیاز شاخص 
شادی در این سال ها به ترتیب ۱۷ درصد و 
۱۱.۵۱ درصد نسبت به سال گذشته بیشتر 

شده است. 
دولت ها چه تأثیری در شادی مردم 

دارد؟
به گزارش اقتصادآنلاین، به طور کلی، 
به طور مستقیم و غیر  دولت می تواند 
مستقیم بر شاخص های اقتصادی، سیاسی 
و اجتماعی تأثیرگذار باشد. اما برای اینکه 
دولت بتواند نقش موثری در جهت افزایش 
رفاه مردم داشته باشد، خود نیز باید بتواند 
عملکرد قابل قبولی از خود نشان دهد. در 
واقع عوامل بسیاری مانند نرخ تورم، حاصل 

سیاست گذاری های دولت هستند. 
زمانی که سیاست های دولت منجر به 
رشد نرخ تورم شود، زندگی مردم از گذشته 
سخت تر می شود. علاوه بر جوانب مختلف 
بر  توجهی  قابل  تأثیر  تورم  اقتصادی، 
شاخص های اجتماعی نیز دارد. تورم تأثیر 
قابل توجهی بر روی نابرابری، سرقت، و 
سایر شاخص ها دارد.  گری بکر، اقتصاددان 
آمریکایی و برنده نوبل اقتصاد، وقوع جرم 
را ناشی از سود بالای آن می داند. وی 
معتقد است تا زمانی که انجام یک جرم 
مطلوبیت بالایی نسبت هزینه های آن دارد، 
نمی توان جلوی آن را گرفت. در واقع تمامی 
فعالیت هایی که ما در زندگی خود انجام 
می دهیم، نوعی هزینه فایده به حساب 
می آید. سبک سنگین کردن بین اینکه آیا 
انجام فعالیتی برای ما مطلوبیت دارد یا خیر. 
در صورتی که مطلوبیتی در کاری نبینیم، 
آن را انجام نخواهیم داد. تورم فایده انجام 

جرم را بالا می برد. 
میلیتون فریدمن، برنده نوبل اقتصاد، 
در سخنرانی خود می گوید: »تورم یک 
بیماریست. یک بیماری خطرناک برای 
جامعه؛ و حتی گاهی یک سم مهلک و 
کشنده برای جامعه است. اگر اجازه دهیم 
این بیماری پیشروی کند و کنترل نشود، 

می تواند جامعه را نابود کند.«
بنابراین سیاست های دولت از طریق 
تأثیرگذاری بر روی متغیر های اقتصادی، 
می تواند ابعاد مختلف زندگی مردم را تحت 
تأثیر قرار دهد. در نتیجه زمانی که دولت 
بخواهد سطح شادی مردم را بالا ببرد، باید 
در ابتدا عملکرد بهینه ای از خود در زمینه 

شاخص های اقتصادی نشان دهد. 

آصفری: در بحث آلودگی هوا، غیر از تذکر به رئیسی و سوال، کاری نمی توانیم بکنیم؛ 
آقایان انکار می کنند، اما خودشان می دانند که مازوت می سوزانند!


